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– Az idei költség vetést a v i-
lágjárvány elleni védekezéssel 
összef üggésben meghozot t 
kormányzati döntések nag y-
mértékben befolyásolják, közel 

16 millió forinttal kisebből gaz-
dálkodhatunk majd az idén, mint 
tavaly – mondta Ferenczi Ferenc 
polgármester. 
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Fejlesztések Szegeden

Csökkentik 
a működési 
kiadásokat, 
rangsorol-
ják a fej-
lesztéseket.

A tervek szerint a működés 
mellett a fejlesztésekre is 
jut pénz.

Népszerű az érintésmentes 
látogatás az idősotthonok-
ban, mert biztonságos.

STABIL ALGYŐ 
IDEI KÖLTSÉGVETÉSE

KICSI A MOZGÁSTÉR, DE VAN 
ÖSSZEFOGÁS KÜBEKHÁZÁN

ÉLET AZ 
IDŐSOTTHONOKBAN 
JÁRVÁNY IDEJÉN

Míg tavaly 91,4 milliárd forint-
ból gazdálkodhatott Szeged, ad-
dig idén a város költségvetésének 
bevételi és kiadási oldalán is 84,4 
milliárd forint szerepel. Tovább-
ra is a legtöbb forrást, több mint 
38,4 milliárd forintot beruhá-

zásokra, fejlesztésekre költ az 
önkormányzat. A város működ-
tetésére a büdzsé 46 százaléka, 
32,8 milliárd forint jut.

A tavalyi 4 milliárd után 2021-
ben újabb 6 és fél milliárd forin-
tos lyukat ütnek a kormányzati 

intézkedések Szeged büdzséjén, 
az elhúzódó járvány miatt pedig 
2,8 milliárd forintos további be-
vételkieséssel kell számolniuk 
a város cégeinek. A helyzetet 
súlyosbítja, hogy szociális hoz-
zájárulási adó címén a korábbi 
befizetési kötelezettséget egy év 
alatt huszonötszörösére emel-
ték: a tavalyi 73 millió helyett 
idén már 1 milliárd 844 millió 
forintot kell a városnak befizetni 
ilyen címen a központi költség-
vetésbe. 

A létesítmény sajtóbejá rá-
sán Botka László polgármester 
elmondta: megtörtént a létesít-
mény műszaki átadása, megkapta 
a használatbavételi engedélyt is az 
uszoda. A járványügyi korlátozó in-
tézkedések miatt az uszoda csak a 
versenyszerűen sportolók számára, 

edzésen vagy sportrendezvényen 
való részvétel céljából látogathatók. 
A város lakói egyelőre csak fotókon 
láthatják a versenymedencét, az 
edzőmedencét, a konditermeket, a 
zuhanyzókat, az öltözőket, szauná-
kat és pihenőhelyiségeket.

Kevés beruházást kísért az 
elmúlt időben ennyi balszeren-
cse, mint ezt. Már a munkála-
tok megkezdésekor, 2019. őszén 
számtalan műszaki probléma 

derült ki, amelyek lassították a 
kivitelezést és tovább növelték a 
költségeket. Ezután két hullám-
ban is jött a járvány, először le is 
állt az építkezés, mert teljes zár-

latot rendeltek el az intézmény-
ben, később pedig a dolgozók 
egy része esett ki munkából a 
fertőzés miatt.

Míg tavaly 5 milliárd 813 millió 
az eredeti 2020. évi költségvetés, 
addig idén csak 5 milliárd 781 
millióból gazdálkodhat a szegedi 
kistérség. 

– A járvány és kormányzati 
elvonások miatt a társulásban 

résztvevő tizenöt önkormányzat 
pénzügyi helyzete is jelentősen 
megromlott, ezért a tavalyinál át-
lagosan nagyjából 20 százalékkal 
kevesebb hozzájárulást tudnak 
adni. Ez a legnagyobb önkor-
mányzat, a szegedi esetében 87 

milliós mínuszt jelent. Az a sze-
rencsénk, hogy egyes ellátások 
állami normatívái emelkednek 
az idén, különben nagy bajban 
lennénk, de a fejlesztéseinket így 
is vissza kell fogni – mondta el dr. 
Csúcs Áron, a Szegedi Kistérség 

Többcélú Társulás Koordinációs 
Központjának igazgatója.

Most a legfontosabb az intéz-
mények zavartalan működésé-

nek biztosítása, a munkahelyek 
megőrzése és a folyamatban lé-
vő fejlesztések befejezése. Több, 
korábban az idei évre tervezett 

felújítás, beruházás viszont el-
marad, illetve bizonytalan időre 
el kell halasztani.

Kevesebb a tavalyinál a Szegedi Kistérség Többcélú Társulás idei költségvetése. A járvány 
miatt a társulásban résztvevő önkormányzatoknak is kevesebb a pénze, ezért kisebb 
hozzájárulást tudnak adni idén a működéshez, és a fejlesztéseket is vissza kell fogni.

Soha nem látott mértékű elvonás sújtja a magyar városo-
kat, köztük Szegedet. A járványra hivatkozva több mint 
10 milliárd forintot von el a várostól a kormány, ezért 
Szeged idei költségvetése 7 milliárd forinttal kevesebb, 
mint tavaly. 2021-ben a legfontosabb cél a város zavartalan 
működésének biztosítása, az erős szociális háló megtartása 
és az, hogy ne álljanak le a folyamatban lévő fejlesztések.

Tiszasziget, akár csak a kistérség többi települése keve-
sebből gazdálkodhat idén, mint egy évvel korábban. A 
járványhelyzet okán meghozott intézkedések miatt 16 
millió forint esett ki a település büdzséjéből, de úgy igye-
keznek gazdálkodni, hogy a korábban kiépített szociális 
védőhálót fenn tudják tartani.

Minden engedélyeztetési eljáráson túljutott a Tiszavirág 
névre keresztelt új szegedi sportuszoda, így a járvány-
helyzet miatti korlátozások feloldása után a város lakói 
is birtokba vehetik a vadonatúj létesítményt. Addig is egy 
válogatott vízilabda mérkőzéssel hangoltak a sportolók 
a teljes nyitásra.

Befejeződött a szegedi kis-
térség egyik kiemelt fej-
lesztése, a Kálvária sugárúti 
idősek otthonában található 
főzőkonyha korszerűsítése 
és bővítése. A 250 millió 
forintos beruházás során 
nemcsak megújult, de ki is 
bővült a főzőkonyha, kapa-
citását pedig 650-ről ezer 
adagra növelték.

A SZEGEDI KISTÉRSÉG 
IDEI KÖLTSÉGVETÉSÉBE 
IS BELEMART A JÁRVÁNY

ELKÉSZÜLT ÉS TELJES KAPACITÁSRA KAPCSOL 
A KISTÉRSÉGI TÁRSULÁS ÚJ FŐZŐKONYHÁJA
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– Folyamatosan keressük a pá-
lyázati lehetőségeket, de az idén 
nagyon kedvezőtlenül változ-
tak a szabályok. A társulásban 
részt vevő tizenöt önkormányzat 

közül csak egy nyújthat be pá-
lyázatot a társuláson keresztül, 
ezzel erre az évre a többit kizárja 
ebből a lehetőségből, csak az 
önkormányzatok pályázhatnak 
önállóan. 

A szegedi önkormányzat sze-
rencsére ezt már tavaly is megtet-
te, így nyert közel 2 milliárd forin-
tot a Kálvária sugárúti idősotthon 
két épületének teljes energetikai 
felújítására, amelynek munkálati 
a tervek szerint még az idén meg-
kezdődhetnek. 

Tavaly ősszel indult, és nyár 
elejére be is fejeződik Szegeden 
hat idősklub teljes korszerűsítése.

A Dáni János utcában már el is 
készültek a munkákkal a meste-
rek, az Alsókikötő soron, a Gáspár 
Zoltán és a Kereszttöltés utcában, 
valamint a Kossuth Lajos sugár-
úton és a Bölcs utcában pedig 
gőzerővel folyik az építkezés. A 
tervek szerint április végére min-
denütt befejezik a kivitelezést. 

A 430 millió forintból megva-
lósuló fejlesztés során hőszige-
telik az épületek homlokzatát, 
eg yes helyeken kicserélik a 
nyílászárókat, felújítják a gé-
pészetet és az elektromos háló-
zatot, festenek, kicserélik a fal és 
padlóburkolatokat. Valamennyi 
helyszínen elvégzik az akadály-
mentesítést, ez az idős emberek 
miatt kiemelten fontos része a 
fejlesztésnek.

– Ahhoz, hogy az idős embe-
rek v isszaköltözhessenek a 
megszépült klubokba, új búto-
rokat és berendezéseket is kell 
vásárolnunk. Két közbeszerzést 
is kiírtunk, egyet a bútorok, egy 
másikat pedig az informatikai 
berendezések és a függönyök, 

szőnyegek beszerzésére. Amint 
sikerül bebútoroznunk a felújí-
tott klubokat, azonnal be is lehet 
majd költözni. Most úgy tervez-
zük, erre legkésőbb június végéig 
sor is kerülhet.

A pályázat részeként egy kis-
buszt és két új személyautót is 
beszereznek hamarosan, ame-
lyeket az idősklubok közösen 
használhatnak személy- és étel-
szállításra.

A létesítményt az önkormány-
zat cége, a Szegedi Sport és Für-
dők Kft. üzemelteti, melyhez a 
város 400 millió forint támoga-
tást biztosított az idei költség-
vetésében. A sajtóbejáráson a 
cég ügyvezető igazgatója, Nagy 
Katalin mutatta be az új uszo-
dát. A 13,3 ezer négyzetméter 
alapterületű uszodában egy 50 
méter hosszú, 25 méter széles, 
10 pályás, 2,2 méter mély ver-
senymedence található, mely 
egy mozgatható válaszfallal 25 
méteres 2×10 sávosra osztható. 
A versenyeket 1169 fős lelátóról 
figyelhetik majd a nézők.

A medencecsarnok természe-
tes megvilágítású, sötétíthető, és 
tévéközvetítésre alkalmas sport-
világítást is kiépítettek benne. A 
versenymedence mellett egy 1,8 
méter mély 25×15 méteres beme-
legítőmedence és egy 0,9 méter 
mély 20×12,5 méteres tanmeden-

ce, illetve egy külső-belő lazító-
medence is az uszoda része. Az 
épületben kondicionálótermek, 
konferenciaterem, egyesületi iro-
dák, gyermekmegőrző, tanulószo-
ba, üzlethelyiségek, büfék és egy 
wellnessrészleg is megtalálható.

Az impozáns épület mostantól 
Magyarország legújabb, és talán 
legkorszerűbb sportuszodája –  
mondta az olimpiai bajnok Vári 
Attila, a vízilabda szövetség el-
nöke. Hangsúlyozta: a vízi spor-

tokban sikert sikerre halmozó 
szegediek már nagyon megérde-
melték ezt a létesítményt, és sok 
sikert kívánt a megrendezendő 
versenyekhez. Erre nem kellett 
sokat várni, mivel eg y közös 
edzőtáborozás után február 20-
án válogatott mérkőzést vívott a 
létesítmény medencéjében ma-
gyar csapat a szerbekkel. Kis 
szépséghibája az volt az uszo-
daavató mérkőzésnek, hogy a 
szerbek magabiztosan győztek.

A SZEGEDI KISTÉRSÉG IDEI KÖLTSÉGVETÉSÉBE IS BELEMART A JÁRVÁNY
Interjú

 Folytatás az 1. oldalról

TAKARÉKOS ÖNKORMÁNY-
ZAT, SZIGORÚAN GAZDÁLKODÓ 
CÉGEK

Az elvonások miatt jelentősen 
csökken a város mindennapi mű-
ködtetésére fordítható összeg, és 
az önkormányzat cégei is keve-
sebb pénzből gazdálkodhatnak 
idén, tíz százalékkal csökken a 
polgármesteri hivatal költségve-
tése, és a sajáterős beruházásokat 
is drasztikusan vissza kell fogni. 
Nem változik v iszont a szociá-
lis kiadásokra fordítható összeg, 
ami most is több mint egymilliárd 
forint.

Az idén a kormányzati elvo-
nások miatt több mint 1 milliárd 
700 millió forinttal kevesebb jut 
a városi cégek működésének tá-
mogatására, mint tavaly. 

A szabadtéri játékok kivételével 
az összes önkormányzati cég tá-
mogatását kénytelen a város csök-

kenteni. Míg tavaly a vadaspark 
85 millió, az IKV pedig 238 millió 
forint önkormányzati támogatást 
kapott, idén mindkettőnek a saját 
lábán kell megállnia. 

A legtöbb támogatást, több mint 
2 milliárd forintot most is SZKT 
kapja, ezt követik a környezetgaz-
dák 1,5 milliárddal és a Sport és 
Fürdők Kft. 937 millió forinttal. 

EGYETLEN EURÓPAI UNIÓS 
BERUHÁZÁS SEM MARAD EL

Szeged az idén kénytelen a 
sajáterős beruházásait draszti-
kusan visszafogni, az útfelújítá-
sokra fordítható összeget pedig 
megfelezik: egymilliárd forintról 
500 millióra csökken.

Folytatódnak viszont az Euró-
pai Unió által támogatott fejlesz-
tések, ezekhez a város minden 
esetben biztosítja az önerőt.

2021-ben is folytatódik az ok-
tatási intézmények energetikai 

felújítása: hamarosan elkészül 
Kiskundorozsmán a Jerney utcai 
óvoda és iskola felújítása. Még az 
idén elkezdődik négy óvoda – a 
tarjáni, a gedói, a makkosházi és 
a Gyertyámos utcai – felújítása, 
de két bölcsőde építését is tervezi 
az önkormányzat.

Foly tatódnak a Zöld város 
program fejlesztései is: a Ste-
fánia felújítása után 2021-ben 
650 millió forintból a Vértó tel-
jes környezete megszépül, Kis-
kundorozsmán és Újszegeden 
pedig 1,3 milliárd forintból 16 
kilométerrel bővül a csapadék-
víz-elvezető hálózat. 

ERŐSEN TART A SZEGEDI SZO-
CIÁLIS HÁLÓ

Az állami elvonások legna-
gyobb vesztesei idén is a legsze-
gényebbek. Miközben az elmúlt 
években a kormány teljesen le-
építette a szociális ellátórend-
szert, az önkormányzat évről 
évre folyamatosan növelte a szo-
ciális kiadásokra fordítható ösz-
szeget: míg 2016-ban 400 millió, 
addig az idén már harmadik éve 
ugyanannyi, összesen 1 milliárd 
50 millió forint szerepel a költ-
ségvetésben a legrászorultabbak 
támogatására. Így az idén is szá-
míthatnak a nyugdíjasok az idő-
sek 10 ezer forintos támogatására, 
és a szülők is kalkulálhatnak 
iskolakezdéskor ugyanekkora 
összeggel.
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A település vezetői most a 
megszor ítások el lenére azt 
tartják a legfontosabb célnak, 
hogy az elmúlt években kiépített 
szociális védőhálót fenntartsák, 
illetve bővíteni tudják.

– A járvány okozta gazdasági 
nehézségek miatt most foko-
zottan oda kell figyelni az itt élő 
650 család életkörülményire, és 

ahol kell, ott minél gyorsabban 
segítséget nyújtani.

A tisztaszigeti szociális háló 
fontos része az idősek gondozása 
éppen úgy, mint a krízishelyzet-
ben lévők segítése. A településen 
élő rászorulók gyógyszertámo-
gatást, szociális tűzifát kaphat-
nak, és az önkormányzat gon-
doskodik a rászoruló gyermekek 
étkeztetéséről is. 

– Karácsonykor minden év-
ben szeretetcsomaggal lepjük 
meg a rászoruló családokat, a 
kisebbségi önkormányzatunk 
pedig rendszeresen szervez 
élelmiszerosztást.

A gazdasági nehézségek elle-
nére igyekeznek most is bővíteni 
a szociális támogatásokat. En-
nek jegyében az idén megemelik 
gyógyszertámogatás összegét és 

a jogosultsági követelmények 
enyhítésével egyre több tisza-
szigetinek teszik azt elérhetővé.

– A szociális védőháló meg-
erősítése mellett továbbra is 
fontos feladat a település fo-
lyamatos fejlesztése. Az elmúlt 
esztendőben számos pályázatot 
nyújtottunk be, így az idén több 
beruházást is sikerülhet megva-
lósítanunk. 

Pályázati forrásból bővülhet 
idén a Babasziget mini bölcsőde, 
épülhet járda újabb 40 ingatlan 
előtt, vásárolhatnak tanyagond-
noki buszt és újulhat meg a ke-
rékpárút.

A z ön kor má ny zat ter vei 
között szerepel, hogy az idén 
önerőből továbbfejlesztik a 
Szent Antal téri játszóteret és 
környezetét, a Térvárra menő 

külterületi úton napelemes 
világítást építenek ki, fejlesz-
tik a kápolna környezetét és a 
községi temetőben felújítják a 
ravatalozót és a kerítést.

– Az idén több pályázatot is 
benyújtunk többek között ját-
szótérfejlesztésre, óvodakor-
szerűsítésre és a csapadékvíz 
elvezető rendszer fejlesztésére 

– mondta el a polgármester.
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 Folytatás az 1. oldalról
– Hosszú várakozás után idén 

február 2-án végzett a Nemzeti 
Közművek az elektromos hálózat 
fejlesztésével, amire a megnö-
vekedett kapacitás miatt volt 
szükség – mondta dr. Csúcs Áron, 
a Szegedi Kistérség Többcélú 

Társulás Koordinációs Központ 
igazgatója.

A munkálatokat még 2019. au-
gusztusban megrendelték, de a 
szolgáltató csak tavaly november 
végére vállalta a teljesítést, és 
végül még azzal is megcsúszott. 
A nagyteljesítményű konyhai 

gépekkel pedig megfelelő áram-
ellátás híján nem lehetett koráb-
ban elindulni.

A 250 millió forintos beruhá-
zás során másfél év alatt teljesen 
megújult, és ki is bővült a főző-
konyha. A modern konyhatechno-
lógiai előírások szerint kialakított 
konyhabelsőben válaszfalak ke-
rültek áthelyezésre, új vakolatot 
kaptak a falak, megújultak a 
burkolatok és kifestették a száz 
négyzetméterrel megnövelt kony-
hát. A kor és a konyha működési 
szabályainak megfelelően teljes 
elektromos, gépészeti és szellő-
zéstechnikai felújítás is történt.

Az új létesítmény megnöve-
kedett kapacitását a próbafőzés 
után most fokozatosan állítják 
üzembe. 

– Ötszázötven adaggal indult a 
főzés és fokozatosan növekszik 

majd napi ezer adagra. Ehhez 
létszámot is kellett növelni, hét új 
munkatársat vettünk fel, így már 
huszonöt teljes és egy félállású 
alkalmazott dolgozik a megújult 
konyhán.

A szakácsok mellett saját di-
etetikusa is van a konyhának, 
hiszen az itt élő idős emberek 
közül sokan szorulnak diétás ét-
kezésre, ezért több mint húsz féle 
kímélő ételt készítenek naponta.

Az itt készülő ezer adag étel-
ből közel ötszázat az Acél utcai 
és a két Kálvária sugárúti bent-
lakásos intézményben élőknek 
készítenek. Ők napi ötszöri étke-
zést kapnak. A maradék ötszáz 
adaggal a szociális étkeztetés 
egy részét fogják kiváltani. Töb-
bek között jut majd belőle az 
idősek nappali intézményeiben 
étkezőknek is.

Fejlesztések Szegeden

ELKÉSZÜLT ÉS TELJES KAPACITÁSRA KAPCSOL 
A KISTÉRSÉGI TÁRSULÁS ÚJ FŐZŐKONYHÁJA

A két patinás szegedi önkor-
mányzati intézmény korábban, 
2004-ig egy intézményként mű-
ködött, akkor választották szét. 
Az elmúlt évek tapasztalatai 
azonban bebizonyították, sok-
kal gazdaságosabban és haté-
konyabban lehet működtetni az 
intézményeket, ha egyesülnek, ha 
közös igazgatás alá kerülnek. Az 
összevonást követően megszűn-
nek a párhuzamosságok, nem 
kell például külön gazdasági 
apparátust fenntartani. 

Ezért az a döntés született, 
hogy Szegedi Szabadtéri Játé-
kok Nonprofit Kft.-t április 30-áig 
Barnák László, a színház főigaz-
gatója irányítja. Ezt követően pe-
dig május elsejével egyesül a két 
intézmény: a fesztivál szervezését 

és lebonyolítását, a Reök-palo-
ta működtetését költségvetési 
szervként a színház veszi át. A 
szabadtéri teljes vagyonával, sze-
mélyi állományával és kötelezett-
ségeivel együtt beolvad a Szegedi 
Nemzeti Színházba, és onnantól 
kezdve főigazgatóként Barnák 
László vezeti a két és fél milliár-
dos kulturális gigaintézményt.

Az egyesülés nem befolyásolja 
a szabadtéri idei évadát.

– Az is szerepet játszott a tulaj-
donos önkormányzat döntésében, 
hogy a Szegedi Nemzeti Színház 
az elmúlt két és fél évben nagyot 
tudott fejlődni nézőszámban és 
bevételben egyaránt. Elindult egy 
olyan fejlődés és változás, ami a 
szabadtéri játékokat is jellemezte. 
Hatalmas kihívás és lehetőség 

a két intézmény egyesítése, de 
nagyon óvatosnak kell lennünk. 
A Szegedi Nemzeti Színház, bár 
az utóbbi években visszakerült 
az országos térképre, mégis első-
sorban helyben erős brand, míg 

a Szegedi Szabadtéri Játékok 
országosan ismert márka. Ezt 
művészeti, kommunikációs és 
mindenféle szempontból folya-
matosan szem előtt kell majd tar-
tanunk – mondta Barnák László.

Kultúra

ÚJRA EGYÜTT A SZABADTÉRI 
ÉS A SZEGEDI SZÍNHÁZ
A több mint 10 milliárd forintos kormányzati elvonás 
miatt idén válságköltségvetést állított össze Szeged 
önkormányzata. A kényszerű takarékosság miatt többek 
között összevonta a Szegedi Szabadtéri Játékokat a Sze-
gedi Nemzeti Színházzal. A cél a hatékonyabb működés.

A darab sajtótájékoztatóján 
egy kis részletet is láthattak az 
újságírók a Spergel Anna által 
írt és rendezett előadásból. Az 
író-rendező elmondta, hogy min-
denképpen helyi témát szeretett 
volna választani a legfiatalabb 
generáció számára, és mivel Ró-
kuson él, nem volt kérdés, hogy a 
darab főszereplője, Rókus Mókus 
itt keres magának menedéket, 
itt pihenhet és rejtheti el az ele-
mózsiáját.

A bölcsődés korosztály élet-
kori sajátosságait figyelembe 
véve alakították ki a játékot. A 
csöppségeknek olyan színházi él-
ményben lehet részük, amelyben 
szinte minden második percben 
történik valami pici csoda.

Tóth Andrea díszletei könnyű-
ek és egyszerűen mozgathatók, 
ami igazán mozgalmassá teszi a 
színpadi eseményeket. Az egyik 
díszlet a rókusi víztoronyhoz 

hasonlít, nem véletlenül. Rókus 
Mókus sok kaland után itt talál 
otthonra, így a gyerekek saját 
környezetükre ismerhetnek az 
előadás egyes részleteiben.

A darab zenéjét Szirtes Edina 
Mókus írta, amit Rózsa Teodóra 
szólaltat meg a színpadon. Két 
fiatalember játszik még a darab-
ban: Rácz Mihály és Mészáros 
Ágoston.

Kiss Ágnes, a bábszínház igaz-
gatója elmondta, hogy az életkori 
sajátosságok miatt ezt az előadást 
nem streamelik, és nem is töltik 
fel egyetlen videómegosztóra sem. 
Amíg a járványhelyzet miatt nem 
fogadhat nézőket a bábszínház, 
folyamatosan készülnek új elő-
adásokkal, hogy amikor felold-
ják a korlátozásokat rengeteg 
darabbal pótolják a gyerekek 
és a felnőttek számára a most 
kényszerűségből elhalasztott 
előadásokat.

Kultúra

A JÁRVÁNY ALATT IS 
KÉSZÜLNEK ÚJ ELŐADÁSOK 

A KÖVÉR BÉLA 
BÁBSZÍNHÁZBAN
Igazi szegedi darabbal jelentkezik a Kövér Béla Bábszínház, 
ugyanis a történet egy Rókus városrészben élő kisállatról 
szól. A bölcsiseknek készült darab zenéjét a szegedi gyö-
kerekkel rendelkező énekes, hegedűs, zeneszerző Szirtes 
Edina írta, akinek Mókus a művészneve.
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A kommunikáció szinte telje-
sen az interneten keresztül zajlik 
a művelődési házak életében, így 
igencsak felértékelődött a közös-
ségi média szerepe az intézmé-
nyek és a látogatók kapcsolatában. 
A Petőfi-telepi Művelődési Ház 
például mintegy ezer embert ér 
el folyamatosan a tavaly novem-
beri zárás óta – mondja Kőházi 
Edina közösségfejlesztő munka-
társ. Óriási az igény arra, hogy a 
hagyományos rendezvényeiket 
most legalább online megtartsák. 
Aki például regisztrált az online 
térben, megnézhette, amint Cse-
répné Terike lángost és fánkot 
sütött a farsang alkalmából.

Nag y farsangi k ihívás né-
ven akciót hirdettek, amelynek 
keretében fotókat és videókat 
lehetett beküldeni hozzájuk. A 
jelmezes performanszokat aztán 
értékelték a ház munkatársai, így 
a versengés szelleme továbbra is 
eleven marad a közösségben. Ez a 
programjuk annyira sikeres volt, 
hogy a szőregi Tömörkény István 

Művelődési Ház is megirigyelte, 
így ők is meghirdették saját pá-
lyázatukat. A szőregi kollégáknak 
is volt egy rendkívüli ötletük, hi-
szen Balla Tihamér fotóit az épü-
leten kívül, a kerítésre erősítve 
állították ki, így biztonságosan 
mindenki megszemlélhette a 
képeket.

A petőfitelepi kollégáknak 
is voltak egyéb akciói, hiszen 
meghirdették a Csukás István 

rajz- és meseíró pályázat álta-
lános iskolások számára az író 
születésének 85. évfordulója al-
kalmából. Szponzort is szereztek 
az online versengéshez, hiszen 
találtak olyan köny vesboltot, 
amely biztosítja a nyertesek szá-
mára a jutalomkönyveket. Ezek 
mellett rengeteg bejegyzéssel, 
videóval kedveskednek a sző-
regi és petőfitelepi kollégák a 
Facebook-oldaluk követőinek, 
és bíznak abban, hogy rövidesen 
végre személyesen is találkoz-
hatnak azokkal, akik korábban 
rendszeres látogatói voltak a 
rendezvényeiknek.

A Somog y i Köny v tár rész-
letes protokollt dolgozott ki a 
kölcsönzés menetére a tavaly 
november 10-én elrendelt korlá-
tozó intézkedések után. Ennek 
az a lényege, hogy úgynevezett 
Könyv(tár)Pontokat alakítottak 
ki a központi és fiókkönyvtárak 
előtt, ami lehetővé tette, hogy 
anélkül kölcsönözhessenek az 
olvasók, hogy bemennének az 
épületbe. Ezzel védték mind a 
könyvtárosok, mind az olvasók 
egészségét. A szegedi könyvtár 
online regisztrációt is lehetővé 
tett , íg y előre eg yeztethetők 
voltak a részletek. Köny v(tár)
Pontos kölcsönzéskor ugyanis 
az előzetes online megrendelés 
után a központi könyvtár és a fi-
ókkönyvtárak előtti átvevőponton 
rövid idő alatt lebonyolítható volt 
a könyvek visszaadása és átvétele. 
A fiókkönyvtárak esetében e-ma-
iben vagy online igénylőlap kitöl-
tésével történhetett a kölcsönzés.

A március 8-tól életbe lépett 
újabb korlátozó intézkedések 
azonban ezt a lehetőséget is el-
vették a könyvtárosoktól és az 
olvasóktól. Mostantól ugyanis 
nincs lehetőség a könyvtárépü-

letek előtti találkozóra sem, így 
átmenetileg a kölcsönzés szü-
netel a Somogyi Köny vtárban 
és 14 fiókintézményében. Sika-
láné Sánta Ildikó, az intézmény 
igazgatója elmondta, hogy épp a 
napokban készültek el az Észak-
városi Fiókköny vtár felújításá-
val, de egyelőre várniuk kell az 
olvasóknak azzal, hogy belülről 
megcsodálhassák a megszépült 
intézményt.  

Kübekházán több okból sem 
valósítható meg a szegedi kölcsön-

zési mechanizmus. Hiszek Judit 
ugyanis egyedül viszi a szolgálta-
tást, ráadásul nincs olyan ablaka 
az ottani könyvtárnak, melyen ke-
resztül ki tudná adni a könyveket. 
Viszont a könyvtár facebook-olda-
lán keresztül bárki kölcsönözhet, 
így amikor megérkezik az igénylés, 
a könyvtáros kerékpárra pattan, 
és házhoz szállítja a megrendelt 
könyvet. Hiszek Judit is fontosnak 
tartja, hogy a nehéz körülmények 
között is fenntartsa a szolgáltatást, 
mert nagy az igény az olvasásra 
ilyenkor. Szerencséjére februártól 
segítséget is kapott, ugyanis a 
Nemzeti Művelődési Intézet biz-
tosítja egy kulturális asszisztens 
foglalkoztatását. Így van ideje a 
köny vek házhoz szállításán kí-
vül a helyi értéktár ügyeivel is 
foglalkozni.

Az elmúlt években félszáz 
térfigyelő kamera szolgálta az 
itt élők biztonságát, egy tavalyi 
közgyűlési döntés értelmében 
most újabbakat is felszerelnek, 
valamint korszerűsítik a meglé-
vők egy részét.

– Megújul és bővül idén ta-
vasszal Szegeden a közterületi 

kamerafigyelő rendszer – ezt 
Nagy Sándor jelentette be feb-
ruár közepén, a munkálatok 
kezdetekor.

A városfejlesztési alpolgármes-
ter utalt arra, hogy a szegedi tér-
figyelő kamerarendszer évek óta 
folyamatosan bővül. Tavaly töb-
bek között a városi rehabilitációs 
projektek keretében Újszegeden 
és a Stefánián is telepítettek tér-
figyelőket.

Idén tavasszal pedig az évek-
kel ezelőtt létesített közterületi 
kamerarendszer egy részének 
felújítása és új kamerák telepítése 
kezdődött meg a belvárosban. 

A munka két ütemben zajlik, 
februárban már 16 újabb tér-
figyelő kamerát szereltek fel a 
belvárosban, tavasszal pedig a 
második ütemben újabb 22 hely-
színre telepítenek kamerákat. Így 
a korábban már működőekkel 
együtt összesen 84 térfigyelő 

fogja tavasztól szolgálni a köz-
biztonságot a városban.

A program keretében a Klau zál 
teret, a Kárász és Somogyi utcát, 
a Dugonics te  ret, a Tisza Lajos 
körutat, a Toldy, Eötvös, Jókai, 
Kölcsey és Sóhordó utcát, vala-
mint az Árpád, Szent István és 
Széchenyi teret is bekamerázzák: 
28 helyszínre összesen 38 térfi-
gyelő kamerát telepítenek.

Emellett térfelüg yeleti köz-
pontot is létrehoznak a Huszár 
utca 1. és a Párizsi körút 16–22. 
szám alatt, valamint egy szer-
verközponton keresztül a rend-
őrség hálózatába is becsatolják a 
kamerákat. A projekt keretében 
kiépült még 4 és fél kilométernyi 
optikai hálózat is, ami később 
a köztéri wifi adatkapcsolatát 
biztosítja majd.

– Az új kamerák telepítését ki-
zárólag önkormányzati forrásból 
fedezzük, a korábbi optikai ká-
belezés 14 milliós, az új kame-
rák telepítése pedig két ütemben 
összesen 17 milliós beruházást 
jelent – mondta Nagy Sándor.

A tavalyi évet leszámítva – ami-
kor a vírus és Tisza vízminőség 
nem engedte – korábban évekig 
a Partfürdő melletti harminc 
méteres partszakaszon üzemelt 
szabadstrand, ám a szegediek 
többsége továbbra is az évtizedek 
óta közkedvelt Laposon stran-
dolt. Idén ezért a szabadstand 
átköltözik a Belvárosi híd másik 
oldalára, ahol nagy hagyománya 
van a tiszai vízi életnek.

– Sok érv szól a Lapos mellett, 
itt a legsekélyebb a Tisza medre, 
mert a sodrás ezen a részen építi 
a partot, és kiváló minőségű ho-
mokot rak le a meder aljára és a 
partra is, így nagyon alkalmas-

sá teszi a területet strandolásra, 
fürdőzésre – mondta a szabad-
strandot üzemeltető Szegedi 
Rendezvény- és Médiaközpont 
Nkft. ügyvezető igazgatója, Já-
vorszky Iván.

Február végén lezajlott a be-
szerzési eljárás is: a kivitelező 
szegedi Ars Artis Kft. teszi rendbe 
a területet június közepére.

– Áramot és tiszta vizet a Part-
fürdőről viszünk át a területre, és 
konténer vécéket is kihelyezünk. 
A kivitelező zuhanyzókat, öltöző-
ket alakít ki, szemétgyűjtőket és 
bójasorokat telepít, kialakítja a 
vízi mentők szolgálati helyét és 
kiépíti a wifi-rendszert, de térfi-

gyelő kamerák is helyet kapnak 
majd a területen – mondta Já-
vorszky Iván, de azt is hozzátette, 
a munka megkezdése nagyban 
függ a Tisza vízállásától és az 
időjárástól.

A jelenlegi tervek szerint június 
15-e után nyithat a szabadstrand 
a Laposon, de ehhez az is kell, 
hogy a víz minősége is megfelelő 
legyen. 

A készülő szabadstrand szom-
szédságában évekig kalandpark 
működött, de a terület bérleti 
szerződése most lejárt, az esz-
közök nagy részét már el is szál-
lította a bérlő.  

A szabadstrand megnyitásához 
azonban az önkormányzatnak 
tárgyalnia kellett az állami tu-
lajdonú Ativiziggel a hullámtér 
hasznosításáról, mivel az álla-
mi tulajdonban van, így az ön-
kormányzatnak korlátozottak a 
lehetőségei. Mihálik Edvin újsze-
gedi önkormányzati képviselő 
és Nagy Sándor városfejlesztési 
alpolgármester a 2019 óta tartó 
tárgyalások során elérte, hogy 
az állami hatóság engedélyezze 
a fejlesztést. Így a terület működ-
tetését az önkormányzat veheti 
át, hogy a partszakaszon olyan 
fejlesztéseket valósítson meg, 
amelyek a szegediek mindennapi 
életét teszik komfortosabbá, és 
összeegyeztethetőek a termé-
szetvédelmi és vízgazdálkodási 
célokkal. Ennek első eleme a sza-
badstrand kialakítása a Laposon.

Kultúra

Kultúra

Közbiztonság

Szabadidő

ONLINE TÉRBEN TARTJÁK A KAPCSOLATOT 
LÁTOGATÓIKKAL A SZEGEDI MŰVELŐDÉSI HÁZAK

A KÖNYVEK A JÁRVÁNY IDEJÉN IS 
SOKÁIG ELJUTOTTAK AZ OLVASÓKHOZ

EGYRE TÖBB TÉRFIGYELŐ VIGYÁZ A 
BIZTONSÁGRA: ÚJABB KAMERÁKAT 
SZERELNEK FEL A BELVÁROSBAN

SZABADSTRAND NYÍLHAT A LAPOSON: 
KÉT ÉVIG TÁRGYALT A VÁROS AZ 
ATIVIZIGGEL A TERÜLET HASZNOSÍTÁSÁRÓL Kerítéskiállítás, online nőnap, digitális fánksütés. Csak 

néhány szellemes megoldás, amelyekkel a szegedi műve-
lődési házak próbálják elevenen tartani kapcsolatukat a 
körzetükben élőkkel a járvány idején.

Vannak települések, ahol a könyvtáros kerékpárral viszi 
házhoz a könyveket, máshol Könyv(tár)Pontokat alakí-
tottak ki az olvasók segítésére. A könyvtáros szakma 
képviselői abban egyetértenek, hogy a szolgáltatásuknak 
nem szabad teljesen leállnia, mert a járvány idején talán 
még fontosabb szerepe van a kultúrának, mint korábban. 
Sajnos az élet egyelőre felülírta a vágyakat.

Harmincnyolc újabb közterületi térfigyelő kamerát tele-
pítenek Szeged belvárosába: a már meglévőkkel együtt 
tavasztól 84 kamera vigyáz a szegediek biztonságára.

Harmincmillió forintot különített el idén az önkormányzat 
szabadstand kialakítására. Az önkormányzat 2019 óta 
tárgyalt az Ativiziggel a Lapos hasznosításáról, mivel a 
terület állami tulajdonban van. Áprilisban kezdődhetnek 
a munkák és június 15-ig kell befejezni. Már csak az kell, 
hogy addig levonuljon a járvány és Tisza vízminősége is 
megfelelő legyen.
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A  M U N K Á K  N A G Y  R É S Z É T  A Z  E U R Ó P A I  U N I Ó  F I Z E T IA  M U N K Á K  N A G Y  R É S Z É T  A Z  E U R Ó P A I  U N I Ó  F I Z E T I
A teljes program megvalósítására 1 milliárd 334 millió forintot fordít a szegedi önkormányzat. 

Ebből 1 milliárd 50 millió forint az uniós támogatás, a fennmaradó 190 millió forint az önkormányzat 
saját forrása, de a fejlesztéshez a Szegedi Csatornamű Társulat is hozzájárul 94 millió forinttal.

Szeged önkormányzata a fej-
lesztésekhez 1,4 milliárd forint 
európai uniós forrást használ fel, 
amelyet 474 millió forint önerővel 
egészíti ki.

Összesen öt városrészben és 
a belvárosban fejlesztik, korsze-
rűsítik a kerékpárút-hálózatot, 
emellett megújul 16 buszmegálló, 
a 47-es út és a Ladvánszky utca 
találkozásánál pedig korszerű 
csomópontot alakítottak ki.

Tavaly júniusban kezdődött és 
október végére be is fejeződött 
az Algyői út és a Ladvánszky 
utca találkozásánál lévő nagy 
közlekedési csomópont átala-
kítása. Ennek eredményeként a 
főúton kerékpárral és gyalog is 
biztonságosan lehet most már 
átkelni. Új-Petőfitelepen az Acél 
utca kapott új burkolatot, a két 

városrész több utcájában is ke-
rékpáros nyomvonalat jelöltek ki.

Tarján városrészben a fejlesz-
téseknek köszönhetően javult a 
Rózsa utca–Csongrádi sugárút, 
valamint a Rózsa utca–Retek ut-
ca–József Attila sugárút csomó-
pontok kerékpározási lehetősége. 

Teljesen megújult a Csillag téri 
körforgalom közlekedési rendje, 
balra kanyarodó sávot hoztak 
létre a Szilléri sugárúton a Retek 
utcai csomópontban. A körtölté-
sen átvezető útszakaszt pedig 8 
és fél méterre szélesítették. Lét-
rejöttek új „Tempo 30-as” öveze-
tek Tarján belsejében, továbbá a 
Budapesti körúton a trolibusz- és 
autóbusz-közlekedést támogató 
beruházásokat hajtottak végre 
új buszsáv kialakításával és a 
burkolat szélesítésével.

Bővítették és felújították Újsze-
ged kerékpárútjait is. A Székely 
soron kerékpárút épült a Belváro-
si híd felé közlekedőknek, a má-
sik irányba kerékpáros nyomot 
jelöltek ki. További tizenkét utcá-
ban festettek fel hasonló nyomo-
kat a kerekezők biztonságának 
növelése érdekében. 

A Temesvári körúttal párhu-
zamos kétirányú kerékpárutat 
felújították, a Kis-Tisza és a Tápai 
utca között pedig kerékpárút 
épült. A Temesvári körút Székely 
és Népkert sori csomópontjaiban 
biztonságos megoldást alakítot-
tak ki az autóbusz-közlekedésre 
és a biciklisek átvezetésére.

A már elkészült fejlesztések 
után a belvárosban kerékpáros 
és közösségi közlekedést segítő 
beavatkozásokat végeznek az 

Oskola utca–Belvárosi híd–Ste-
fánia útvonalon: irányhelyes 
kerékpáros létesítményeket és 
a közösségi közlekedést segítő 
forgalmi sávokat alakítanak ki.

Kerékpáros nyomokkal és ke-
rékpársávokkal jelölnek ki újabb 
útvonalat a bicikliseknek a szín-

házi körforgalomtól a Széchenyi 
téren át a Bocskai utcáig, a Tisza 
Lajos körúton az Anna-kúttól 
a Glattfelder térig és az Aradi 
vértanúk terétől az Árvizi em-
lékműig. Ugyancsak kijelölik a 
kerékpáros közlekedés útvonalát 
a Bécsi körúton, a Szentháromság 

utcában, a Felső Tisza-parton a 
Novotel és az Etelka sor között, a 
Hajós utcában a Szilléri sugárút 
és a Felső Tisza-part között.

A nagykörúton belüli egyirá-
nyú utcák többségében pedig a 
forgalommal szemben is lehet 
majd biciklizni.

A belterületi csapadékvíz-el-
vezetési program keretében ko-
rábban Újszeged, Kiskundorozs-
ma, Szentmihály, Tápé, Szőreg 
és Új-Petőfitelep 22 utcájában 
már épült csapadékvíz-elveze-
tő csatorna, Dorozsmán pedig 
víztározó. 

A program folytatásként most 
összesen 4336 méterhosszon 
készül csapadék víz-elvezető 
rendszer Újszegeden a Boros-
tyán, Asztalos, Radnóti Miklós, 
Haladás, Babits Mihály, Krúdy 
Gyula és Wallisch Kálmán utcá-
ban. Idén az Asztalos és a Radnóti 
Miklós utcában készülnek el a 
munkálatokkal, a további öt utca 
pedig jövőre kerülhet sorra.

Kiskundorozsmán, a Bánom-
kertben kilenc utcát – a Széche-
nyi István, a Zalán, a Kút, a Nap, 
a Széna, a Ballada, a Palóc, a Ma-
jális és a Rigómező utcát – érinti 
a fejlesztés, itt összesen 5301 
méter hosszon épül csatorna. 
A projekt része a Bánomkerti 
csapadékvíz-főgyűjtő csatorna 
rekonstrukciója és kapacitásá-
nak növelése a Negyvennyolcas 
és a Basahíd utca között 1568 
méter hosszon.

A projektben jövő év második 
felében Marostőn az Aranka, a 
Borbála, a Dorottya, a Gizella, 
az Ildikó, az Izabella, a Klára, a 
Melinda és az Orsolya utcában 
is épül esővíz-elvezető csatorna. 

A kilenc marostői utcában ösz-
szesen 4637 méter hosszon épül 
ki a rendszer, valamint megva-
lósul a Kürü sori árok meder-
burkolása a Katalin utca és a Fő 
fasor közötti szakaszon. Épül egy 
három szivattyúállásos átemelő 
is, hogy az összegyűjtött csapa-
dékvíz gond nélkül eljuthasson 
az azt befogadó Holt-Marosba.

A beruházás eredményeként 
az érintett területek lakóinak 
életkörülményei jelentősen javul-
nak. A kiépülő csatornarendszer 
hosszú távú megoldást jelenthet 
a belvízproblémákra, valamint 
a hirtelen, nagy mennyiségben 
lezúduló csapadék is könnyebben 
elfolyik majd a területről.

Folyamatosan végzik az oltá-
sokat Szegedi Kistérség Többcélú 
Társulása Egyesített Szociális In-
tézmény három telephelyén, ám 
a teljes védettség megszerzésétől 
még messze vagyunk – mond-
ta Zsótér Ágnes, az intézmény 
igazgatója. Az ellátottak számára 
ugyanakkor továbbra is kijárási 
tilalom van érvényben, és látoga-
tás is csak komoly biztonsági sza-
bályok betartásával lehetséges.

Lassan emelkedik az oltási 
hajlandóság a több mint 400 
idős ember ellátását végző in-
tézményben. Ez épp úgy érvényes 
az ellátottakra, mint az ellátó sze-
mélyzetre, valamint a kisegítőkre. 
Február végén az ellátottak 70-80 
százaléka kapta meg a védőoltást, 
az oltási hajlandóság azonban 
lassan, de biztosan emelkedik a 
körükben. Az ellátó személyzet 

esetében ez az arány 70 százalék, 
míg a kisegítők (karbantartók, 
takarítók stb.) esetében ez az 50 
százalékot sem éri el.

Zsótér Ágnes, az intézmény 
vezetője bízik abban, hogy rövi-
desen elérik a teljes átoltottságot 

legalább az ellátottak körében, 
és akkor talán lehet lassan, foko-
zatosan enyhíteni a korlátozáso-
kon. Most azonban még mindig 
érvényben van a látogatási tila-
lom, legalábbis a hagyományos 
értelemben. Lehet élni ugyanis 
az úgynevezett érintésmentes 
látogatás lehetőségével, ami any-
nyit jelent, hogy egy plexifalon 
keresztül telefon segítségével 
tudnak beszélgetni a látogatók 
az ellátottakkal.

Ez a látogatási forma nagyon 
népszerű, ugyanakkor biztonsá-
gos is, mert a látogató be se lép 
az épületbe, hanem az udvar felől 
közelít a találkozás helyszínéhez. 
Az intézményben ugyanakkor 
folyamatosan elvégzik azokat 
a vizsgálatokat, amelyek ilyen 
rendkívüli egészségügyi hely-
zetben mindennél fontosabbak. 
Folyamatosak a fertőtlenítések, 
és a lehető legminimálisabbra 
csökkentik a közvetlen érintke-
zést az ellátottak között. Fontos, 
hogy a bezártság miatti lelki 
nyomást is kezelni tudják az el-
látottaknál, ezért a szakemberek 
erre is komoly gondot fordítanak.

Közlekedés

Fejlesztések SzegedenSzociális szféra

A BICIKLIZŐK BIZTONSÁGÁT SZOLGÁLJÁK AZ ÚJ KERÉKPÁRUTAK

KORSZERŰ CSATORNÁK 
ÉPÜLNEK A NAGY ESŐK ELLEN 
ÚJSZEGEDEN ÉS KISKUNDOROZSMÁN

NÉPSZERŰ AZ ÉRINTÉSMENTES 
LÁTOGATÁS AZ IDŐSOTTHONOKBAN

Egy uniós program keretében Szeged öt városrészében – Újszegeden, Baktóban, Új-
Petőfitelepen, Tarjában és az Északi-városrészben – tették biztonságosabbá a kerékpá-
rozást. A fejlesztések tavaly júniusban indultak és a legtöbb helyen már használhatják 
is a kerekezők az új bicikliutakat. A projekt még nem zárult le, a belvárosban is változik 
a kerékpározás rendje.

Folytatódik a csapadékvíz-elvezető rendszer kiépítése Szegeden. A több mint egy évig 
tartó uniós program keretében Újszegeden hét, Kiskundorozsmán és Marostőn kilenc-
kilenc utcában oldódik meg a csapadékvíz elvezetése. Összesen 16 kilométer hosszon 
korszerűsítik a vízelvezető rendszert több mint 1,3 milliárd forintból.

Szegedi Kistérség Többcélú Társulása Egyesített Szoci-
ális Intézmény három telephelyén folyamatosan végzik 
az oltásokat, ám a teljes védettség megszerzésétől még 
messze vagyunk – mondta Zsótér Ágnes, az intézmény 
igazgatója. Az ellátottak számára ugyanakkor továbbra is 
kijárási tilalom van érvényben, és látogatás is csak komoly 
biztonsági szabályok betartásával lehetséges.
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– Bár a járvány miatt kihirdetett 
veszélyhelyzetben a polgármes-
ter egy személyben dönthet a 
település költségvetéséről, én 
mégis fontosnak tartom, hogy 
egy online megbeszélés kereté-
ben tárgyaljuk meg a képviselő-
testülettel a büdzsé részleteit 

– mondta Sziráki Krisztián pol-
gármester. 

A bevételek jelentős részét idén 
is az állami támogatások adják. 
Az önkormányzat működésének 
támogatására 174 és fél millió, a 
köznevelési feladatok ellátására 
120 millió, kulturális célokra 11 
millió, szociális és gyermekjóléti 
feladatokra pedig 52 millió forint 
támogatást nyújt idén az állam 
Domaszéknek.

A saját bevételek közül tovább-
ra is a legnagyobb tételt a helyi 
iparűzési adó jelenti, míg tavaly 
180 millió forint folyt be ebből a 
település kasszájába, addig az 
idén – a járvány miatt kialakult 
gazdasági helyzet miatt – már 
csak 150 millióval számoltak. És 
bár takarékoskodni kell, beruhá-
zásokra 117, felújításokra pedig 42 
millió forintot sikerült elkülöní-
teni a költségvetésben.

– 2021 nekünk elsősorban a ter-
vezést és a következő nagyobb 
pályázati időszak projektjeire 
való felkészülést fogja jelenteni, 
hogy a pályázatok megjelenését 
követően a lehető legeredménye-

sebben tudjunk majd indulni a ki-
írásokon, illetve néhány jövőbeni 
fejlesztés terveit is elkészítsük. 

Ilyen például az iskola étke-
zőépületének építése, vagy a 
csapadékvíz-elvezető rendszer 
bővítése. Ezek látszólag aprósá-
gok, de valójában költségvetési 
szempontból mégis jelentős té-
telnek tekinthetők, ugyanis a kö-
vetkező projektidőszak tervezési 
költsége önmagában tízmilliós 
nagyságrendű.

– Mindeközben egy igen nagy-
léptékű fejlesztésre is elszántuk 
magunkat. A tervek szerint öt bel-
területi utcában fogunk útépítési 
munkát végezni összesen több 

mint 1200 méternyi szakaszon, 
amelynek kivitelezése, a megfe-
lelő adminisztrációs és technikai 
előkészületeket követően hala-
déktalanul megkezdődik. 

Több szempontból is jelentős 
fejlesztésnek számíthat ez, hi-
szen a település történetében 
az egyik legnagyobb léptékű 
úthálózat-fejlesztés, amelyre 
régóta nagy igény van a lakos-
ság részéről is. 

Ugyanakkor a Domaszéken 
kiemelkedő jelentőséggel bíró 
úthálózat-fejlesztési cél gyakran 
akadálya tud lenni más, hasonló-
an fontos, de hatásában kevésbé 
közvetlen fejlesztéseknek. Ilyen 
például a turisztikai attrakciók 
bővítése, amelyre jelenleg is több 
ötlet van. Az úthálózat mosta-
ni fejlesztésével azonban ez az 
akadály is jelentős mértékben 
elhárulhat.

– Kicsivel több mint egymilliárd 
forintból gazdálkodhat Röszke az 
idén. A járvány és a kormányzati 
intézkedések miatt a saját bevé-
telek közül most kiesik a gépjár-
műadó, és a helyi iparűzési adó 
megfelezésével összesen 10 millió 
forint saját bevételtől esünk el – 
mondta Borbásné Márki Márta, 
Röszke polgármestere.

A település az elmúlt években 
a viszonylag magas adóerőképes-
sége miatt egyáltalán nem kapott 
az államtól működési támoga-
tást, mindent önerőből kellett 
megoldaniuk.  Az idén változott 
a rendelet, ami először kötelezi 
a települést szolidaritási adó fi-
zetésére is, ez 2021-ben 41 milliót 
von el a Röszke költségvetéséből. 

Ezzel szemben azonban most elő-
ször normatív támogatást is kap a 
település, ami 56 millió forint lesz 
az idén. Így ezen a téren 15 milliós 
pozitív szaldóval kalkulálhattak 
a költségvetés készítésekor.

– Tavaly, látva a járvány okozta 
nehézségeket, nagyon óvatosan 
költekeztünk, elhalasztottunk 
olyan beruházásokat, amelyek 
nem voltak égetően szükségesek, 
így 240 millió forintot tudtunk 
tartalékolni. Ezt a tartalékot 
használtuk fel az idén, így egy 
belső finanszírozással egyen-
súlyba tudtuk hozni a 2021-es 
költségvetést.

Nagy bizonytalanságot rejt 
azonban továbbra is a hely i 
iparűzési adó. Eg yelőre nem 
látni, hogyan teljesítettek tavaly 
a röszkei cégek és vállalkozá-
sok. Leghamarabb május végén 
derülhet ki, valójában mennyi 
iparűzési adóra számíthat idén 
a település.

– Hosszú idő után az idén kény-
szerből hozzá kellett volna nyúl-
ni a helyi adókhoz és a bérleti 
díjakhoz is, hogy egyensúlyba 
maradjon a költségvetés, de ezt a 
veszélyhelyzetre hivatkozva egy 
rendelettel megtiltotta a kormány. 

Az ígéret szerint a 25 ezer fő alatti 
településeket júniusban és októ-
berben kompenzálják majd az 
elvont bevételeik miatt, de ez még 
addig sokat változhat.

A bizonytalanságok ellenére – 
ha óvatosan is, de – igyekeznek 
több fejlesztést megvalósítani 
az idén is. 

– Elsősorban a Magyar Falu pá-
lyázataira támaszkodva igyek-
szünk fejleszteni, mert az száz 
százalékos támogatást jelent és 
így nem kell önerőről is gondos-
kodnunk. 

Három pályázaton is nyertek 
a közelmúltban: új orvosi eszkö-
zökre 3 millió forintot, az óvoda 
udvarának felújítására 5 milliót, 
Röszke külterületén pedig kerék-
páros pihenőhelyet alakíthatnak 
ki, ami közösségi programoknak 
is helyet biztosíthat.

Egy 53 millió forintos konyhai 
felújításhoz is nyertek támoga-
tást, a beruházás költségeinek 
felét azonban saját forrásból kell 
majd biztosítani. A munkák során 
kicserélik a nyílászárókat, hő-
szigetelik az épületet, kicserélik 
a tetőt és akadálymentesítenek, 
de napelemek is kerülnek majd 
a konyhaépület tejére.

– Az idén is figyelmemmel kí-
sérjük a pályázati lehetőségeket, 
szeretnénk csapadékvíz-elveze-
tésre pályázni, ez egy 150 milliós 
beruházás lesz, ha megvalósul.

Feladat és terv most is akad 
bőven. Igaz, forrás egy kicsit 
kevesebb, de bíznak a közösség 
erejében, abban, hogy összefogás-
sal az idén is minden sikerülhet

– Százmillió forinttal nő idén 
a befizetendő szolidaritási adó 
és a gépjármű adót is viszi a 
kormány, de az idén először ka-
punk 130 millió forint általános 
működési támogatást, így, amit 
elveszítünk a réven, visszajön a 
vámon. Meglepetéseket csak az 
iparűzési adóbefizetések hozhat-
nak. Egyelőre nem látjuk, hogyan 
teljesítettek a helyi cégek, ezért az 
idén a tavaly befolyt 1,2 milliárd 
forint helyett csak 850 milliós 
helyiadóval kalkuláltunk a költ-
ségvetés készítésekor – mondta 
Molnár Áron polgármester.

A település vezetői bizakodnak, 
mert a járvány ellenére sem volt 
tavaly jelentősebb leállás a helyi 
cégeknél sőt, több új vállalkozás 
is betelepült év közben a Jura 
Ipari Parkba. Ennek ellenére, a 
kormányzati elvonások és járvány 
miatt 30 százalékos visszaeséssel 
kalkulálnak a helyi iparűzési adó 
befizetéseknél.

– Köznevelési feladatokra 160 
millió, szociális kiadásokra 
pedig 120 millió forint költség-
vetési támogatást kapunk, ez 
az általános működési támoga-
tással együtt 410 millió. A tele-
pülés működési kiadásai pedig 
meghaladják az eg ymilliárd 
forintot, a többit, a kiadásaink 
kétharmadát nekünk kell saját 
erőből hozzátenni, ezért az idén 
a szokottnál is nagyobb mér-
tékben kell takarékoskodnunk. 
A működési kiadásainkból az 
idén legalább 150 millió forintot 
le kell faragnunk.

Miközben a település folyama-
tos működését biztosítani kell, 
nem mondhatnak le teljesen a 
fejlesztésekről sem. Ezért rang-
sorolták a tennivalókat, a költség-
vetésben pedig 352 millió forintot 
különítettek el fejlesztésekre.

– A megnyert pályázataink ön-
erejét mindenképpen biztosítani 
fogjuk. Az idén a legfontosabb 

beruházás a bölcsődeépítés meg-
kezdése lesz, erre 750 millió forin-
tot nyertünk pályázaton, de 150 
milliós önerőt is biztosítanunk 
kell hozzá. Az építkezés legha-
marabb a nyáron indulhat el és 
2022 szeptemberére szeretnék 
befejezni.

Az idén sor kerülhet még a dél-
nyugati lakópark csapadékvíz 
elvezető rendszerének kiépíté-
sére, járdaépítésre és a terület 
zöldítésére is. Ötmillió forintból 
szépülhet a szabadstrand, jut a 
közvilágítás fejlesztésére, vala-
mint a Fő utcán járdaépítésre is.

Ugyanakkor több, egyébként 
szükséges fejlesztést is halasz-
tani kell: az idén nem jut forrás 
az aszfaltos utak javítására, ját-
szótérfejlesztésre, és az utcanév-
táblákat is csak később fogják 
lecserélni.

Megmarad viszont, sőt igény 
szerint akár bővítik is a szociális 
ellátórendszert: az év elején meg-
emelték a rendkívüli települési 
támogatás összegét, de a rendsze-
res gyermekvédelmi támogatásra, 
a gyógyszer-hozzájárulásra és a 
temetési segélyre a jövőben is 
számíthatnak az algyőiek.

Kitekintő

Kitekintő

Kitekintő

A TERVEZÉS ÉS AZ ERŐGYŰJTÉS 
ÉVE LESZ AZ IDEI DOMASZÉKEN

RÖSZKÉN BELSŐ FINANSZÍROZÁSSAL TUDTÁK EGYENSÚLYBA HOZNI AZ IDEI KÖLTSÉGVETÉST

AMI ELMENT A RÉVEN, VISSZAJÖTT A VÁMON: 
FESZES, DE STABIL ALGYŐ IDEI KÖLTSÉGVETÉSE

Február végén fogadták el a település idei költségvetését, 
2021-ben 1 milliárd 136 millió forintból gazdálkodhat 
Domaszék. Az idei év legfontosabb feladata a következő 
pályázati időszakra való felkészülés és a belterületi út-
hálózat nagyléptékű fejlesztése lesz.

A sok bizonytalanság és a nagy ijedség ellenére végül 
sikerült egyensúlyba hozni Röszke idei költségvetését. 
Mindez annak köszönhető, hogy tavaly nagyon óvatosan 
költekezett a település, beruházásokat halasztottak el, 240 
milliós tartalékot képeztek, ez húzta helyre az idei büdzsét.

Nem változott érdemben Algyő idei költségvetése: a há-
rommilliárdos büdzsé nagyjából megfelel az elmúlt évek 
gyakorlatának, csak a szerkezete változik. Az idén tovább 
kell csökkenteni a település működtetésének kiadásait, 
és a fejlesztéseket is rangsorolni kellett.
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A lakosság tájékoztatására 
elektronikus úton került sor és 
a helyi újságban elhelyezett bead-
vány kitöltésével és a hivatalhoz 
való visszajuttatásával tudták 
véleményezni, illetve a felmerült 
elképzelésekre, a helyi problé-
mákra tudták felhívni a hivatal 
figyelmét. A szatymaziak éltek 
a felkínált lehetőséggel és sok 
beadvány érkezett, melyekben je-
lezték a megoldandó feladatokat.

A 2021-es költségvetést meg-
fontoltan, takarékosan, a jár-
ványhelyzetre való tekintettel 
állították össze. A költségvetés 
fő összege: 879.689.789.- Ft, mely 
magába foglalja azt a 39,5 millió 
Ft-ot is, amelyet szolidaritási hoz-
zájárulás formájában kell befizet-

ni a falunak, mivel az egy főre jutó 
adóerő képességük meghaladta 
a 35 ezer forintot.

A költségvetésben a civil szer-
vezetek támogatását az előző év 
alapján változatlan formában fo-
gadták el. A lakosság szempontjá-
ból a költségvetés legérdekesebb 
része a beruházások, felújítások 
rovat. Itt szerepel többek között 
az építési telkek kialakítására, 
közművesítésére költendő 11,5 
millió forint, a buszmegállók ki-
alakítására fordítandó 30 millió 
forint, a jövendőbeli főzőkonyha 
kialakításához kapcsolódó esz-
közbeszerzés, a belterületi utak 
felújítására nyert forrás felhasz-
nálása, és több kisebb-nagyobb 
tétel mellett az önkormányzat 

épületének felújítására szánt 24 
millió forint is.

Természetesen megragadtak 
minden olyan fejlesztést, pályá-
zatot, amivel a településen élők 
életminőségét javítani tudják. 
Tervezik a meglévő kerékpár-
út-hálózat bővítését, Sándor-
falva-Szeged-Balástya- Zsombó 
irányába, és rövidesen beadnak 
egy belvíz és csapadékvíz elve-
zetésére irányuló pályázatot is.

Bár Kübekházán is él a külön-Bár Kübekházán is él a külön-
leges jogrend, ennek ellenére a leges jogrend, ennek ellenére a 
falu képviselő-testülete döntött falu képviselő-testülete döntött 
a költségvetésről. A kiküldött a költségvetésről. A kiküldött 
tervezethez írásban várta a tervezethez írásban várta a 
képviselők nyilatkozatait a pol-képviselők nyilatkozatait a pol-
gármester, aki csak azt követő-gármester, aki csak azt követő-
en határozott a költségvetés en határozott a költségvetés 
elfogadásáról. Miért tartotta elfogadásáról. Miért tartotta 
ezt fontosnak?ezt fontosnak?
Nyugat Európában a pandé-

miában az önkormányzatokat 
nem büntették, hanem többlet-
forrásokat kaptak feladataikhoz. 
Magyarországon a kormány egy 
fillér támogatást nem nyújtott a 
járványügyi védekezéshez, mi-
közben tőlünk például 6 millió 
gépjárműadót vont el. Ezek miatt 
a játszóterünk, a temetőkertünk 
fejlesztésétől, egy sor szociális jut-
tatástól kellett lemondanunk. Ha a 
falu lakói nem adnak össze 1 millió 
forintot a járvány elleni védeke-
zésre, nehéz helyzetbe kerültünk 
volna. Érthetetlen számomra, hogy 
egy ilyen helyzetben miért bünteti 
saját népét a kormányzat? Ugyanis 
amikor az önkormányzatoktól el-
von, a saját népétől vesz el.

Nagy bajba kerültek emiatt?Nagy bajba kerültek emiatt?
Nézze, az elmúlt 19 évben egy 

fillért sem dobtunk ki az ablakon. 
Igyekeztünk jó gazda módjára gaz-
dálkodni. A beszerzéseknél – ott is 
ahol nem lenne kötelező - mindig 
kérünk legalább három ajánlatot. 
Például a falu lakóinak eddig 10 
ezer orvosi maszkot vásároltunk. 
Kaptunk nemrégiben egy jó árat, 
már úgy volt, hogy megrendeljük, 
aztán a biztonság kedvéért rák-
erestem az interneten, és ugyanazt 
a maszkot nettó 9 Ft-tal olcsóbban 
kaptuk meg máshol, így a kedves 
ismerős ajánlata ellenére sem tőle 
vásároltuk. A mi vezérfonalunk, 

hogy nincsenek csókos beszállí-
tók, haveri vállalkozók, és nincs 
korrupció. Amit lehet, mi magunk, 
saját kivitelezésben, vagy a falu 
önkéntes lakóinak bevonása, itteni 
vállalkozók által valósítjuk meg. 
Ezzel nagyon sokat lehet spórolni.

Mit vár ettől az évtől?Mit vár ettől az évtől?
Nagyon nehéz időszakot. Rob-

banásig felszültté fog válni a tár-
sadalom, rengeteg munkanélküli 
és egzisztenciáját vesztett honfi-
társunk lesz. Fontos, hogy oltassuk 
be magunkat, és legyünk újra sza-
badok, de az anyagi helyreállás, a 
mentális és morális pusztításból 
való szabadulás – ha lesz ilyen 
egyáltalán – rengeteg időbe, talán 
évekbe telik majd. Természetesen, 
ami itt rajtunk múlik, és erőnkből 
telik majd, megtesszük ezek eny-
hítésére. A mozgásterünk azonban 
kicsi.

A költségvetést hogyan sike-A költségvetést hogyan sike-
rült ilyen körülmények között rült ilyen körülmények között 
összeállítani?összeállítani?
Gyakorlatilag még mindig nem 

tudjuk, hogy miként fog kompen-
zálni bennünket az állam az elvont 
iparűzési adó helyett. A 288 milliós 
főösszegű költségvetésünkben 18 
milliót terveztünk az előző évek 
számaiból kiindulva iparűzési adó 
bevételre. Ha ezzel egyösszegű 
kompenzálás és iparűzési adó 
befolyik, és mint eddig, most is 
nagyon szigorúan gazdálkodunk, 
a fenntartáson, az állagmegóváson 
és az előre tervezett fejlesztéseken 
kívül mással nem kell számolnunk, 
akkor van esély arra, hogy egyen-
súlyban maradjon a költségvetés. 
Ha ez nem fog befolyni, akkor 
borul minden.

Miket terveznek idén?Miket terveznek idén?
Rengeteg mindent. A falu fenn-

tartása mellett, március végén 

kezdünk hozzá a temetőkert em-
lékparcellájának kialakításához, a 
játszótéren is lesz egy komolyabb 
fejlesztésünk és remélhetőleg a 
bölcsőde építését is megkezdhet-
jük végre, de a jogszabályváltozá-
sok miatt még mindig rengeteg a 
nyitott kérdés. A közösségi progra-
mokra nagy hangsúlyt fektetünk 
idén is, van egy sor elnyert pályá-
zatunk, amelyeket meg kell még 
valósítanunk. és új pályázatokat 
benyújtásán is dolgozunk.

Az „Év Települése” volt pár éve Az „Év Települése” volt pár éve 
Kübekháza. Hogy látja az ön-Kübekháza. Hogy látja az ön-
kormányzatiságot?kormányzatiságot?
Eg y csodálatos falunk van. 

Rengeteg a fiatal, sok gyermek 
születik. Tizenkilenc éve vagyok 
polgármester, és azt látom, hogy a 
kis falvak sajnos egy kormánynak 
sem voltak nagy kedvencei, de 
olyan mostohán, mint most, eddig 
senki nem bánt még velük. Pedig 
meg kellene érteniük mindenkori 
vezetőinknek, hogy élhető vidékre, 
virágzó falvakra lenne szükség. 
Ha kivirágzik a vidék, kivirágzik 
az ország is. Az Év Települése cím 
rengeteg turistát vonz hozzánk. 
Egy Szeged-Kübekháza-Majdán 
(Vajdaság) kerékpárút tervein is 
dolgozunk.

Ahogy a legtöbb telepölés ese-
tében, itt is az előző évi elvonások 

– gépjárműadóból származó adó-
bevétel 40% – és a 2021. évre prog-
nosztizálódó iparűzési adóbevé-
tel csökkenése árnyékot vetett a 
2021. évi gazdálkodás alapjainak 
megtervezésére. Saját bevételeik 
nagy részét az elvonással kieső 
gépjárműadó bevétel nélkül is a 
helyi adók teszik ki. A 2021. év-
ben kommunális adóból 37 millió 
forint bevételre számítanak. Az 
iparűzési adóbevételt tavalyhoz 
képest csökkentett összeggel, 
117,8 millió forint értékben ter-
vezték, hiszen sok vállalkozásnak 
nyilvánvalóan kevesebb volt a 
bevétele, ráadásul a gazdálkodók 
számára biztosított adófizetési 
kötelezettség csökkentésével és 
annak központi forrásból törté-
nő visszapótlásával is számolni 
kellett.

Az elfogadott költségvetés fő-
összege több mint 2,8 milliárd 
forint, amelynek 44 százalékát 

– közel 1,3 milliárd forintot – a 
megvalósítás alatt álló és a 2021. 
évben kezdődő nyertes beruhá-
zások költsége adja. A pályázatok 
jelentős része előfinanszírozással 
kerül megvalósításra. Ez azt je-
lenti, hogy a teljes támogatás a 
támogatási szerződés megkötését 
követően az önkormányzat Ma-
gyar Államkincstárnál vezetett 
külön számlájára kerül, az másra 
nem költhető.

A pályázatok közül kiemelkedő 
jelentőségűek a Területi Operatív 
Program forrásából megvalósuló 
beruházások, olyanok, mint a 
piac fejlesztése, a Bika kaszáló 
infrastrukturális fejlesztése, a 
36 fős bölcsőde építése, a Ná-
dastó szabadidőpark bővítése, 
valamint a Szeged-Ópusztaszer 
kerékpárút kialakítása. További 
nagy pályázatokkal is számolnak 
az idei évben. Ezek a Szolgáltató 
és üzemcsarnok kialakítása a 
Bika kaszáló területén, a Nádastó 
II. és a Piac II. ütemű fejlesztése, 

a kastély felújítása, helyi érték-
tár bemutatótér kialakítása a 
kastélyban, a művelődési ház 
felújítása, illetve a klímastraté-
giai akciók.

Az intézményi rendszer fenn-
tartása a költségvetés 56 száza-
lékát teszi ki.

A Sándorfalvi Közös Önkor-
mányzati Hivatal költségvetése 
241 millió forint, a melyből az 
önkormányzati önerő 74 millió 
forint

Az iskolai étkeztetés költség-
vetése 56,6 millió forint, a mely-
ből az önkormányzati önerő 13,2 
millió forint

A Sándorfalvi Egyesített Egész-
ségügyi és Szociális Intézmény 
költségvetése 202 millió forint, 
melyből az önkormányzati önerő 
49,6 millió forint

A Sándorfalvi Művelődési Ház 
és Könyvtár költségvetése 99,4 
millió forint, a melyből az önkor-
mányzati önerő 53,3 millió forint

A Sándorfalvi Önkormányzati 
Vagyonkezelő Nonprofit Kft. költ-
ségvetése 171 millió forint, mely-
ből az önkormányzati önerő 95 
millió forint

A Sándorfalvi Pipacs Óvoda 
költségvetése 236 millió forint, a 
melyből az önkormányzati önerő 
9,8 millió forint

Saját beruházásokat, fejlesz-
téseket 45 millió forint értékben 
terveztek az idén. Ebből alakítják 
ki az általános iskola előtti busz-
várót, az EESZI idősek nappali 
ellátását biztosító telephelyén 
egy tárolót, valamint pályázattal 
nem fedezett beruházásként a 
városi térfigyelő kamerarend-
szer felújítása és bővítése, illetve 
ingatlanok vásárlása is ebből az 
összegből történik.

Kitekintő

KitekintőKitekintő

MEGFONTOLT, KIEGYENSÚLYOZOTT 
KÖLTSÉGVETÉS KÉSZÜLT SZATYMAZON

KICSI A MOZGÁSTÉR, 
DE VAN ÖSSZEFOGÁS KÜBEKHÁZÁN

JÁRVÁNYIDŐBEN ELFOGADOTT 
KÖLTSÉGVETÉS SÁNDORFALVÁN

Az év első két hónapja Szatymazon is, mint az összes te-
lepülésen a vírus elleni védekezés mellett a költségvetés 
összeállítása, elkészítése jegyében telt. Szokás szerint idén 
is közmeghallgatás keretében tervezték a költségvetés 
beterjesztését és elfogadását, de a vírushelyzetre való 
tekintettel erre nem volt mód és lehetőség.

Ha kivirágzik a vidék, kivirágzik az ország is! - állítja Molnár Róbert Kübekháza polgár-
mestere, aki a település költségvetéséről nyilatkozott. A gondok ellenére jó a dolgokat 
is meglátja a község vezetője az elmúlt hetek történéseiben.

A 2020-as év nem csak egészségünket, de pénztárcánkat is 
megterhelte -vallják Sándorfalván. Idén már az egészség-
ügyi védekezéssel is számolnia kell az önkormányzatnak, 
amikor összeállította a költségvetést.

A járványhelyzet miatt októberben tudták megtartani A járványhelyzet miatt októberben tudták megtartani 
hagyományos módon az utolsó képviselő- testületi ülésthagyományos módon az utolsó képviselő- testületi ülést

Karikó Katalin pályafutásának 
fontos állomása Szeged, az itt 
szerzett ismeretekkel alapozta 
meg tudományos pályáját. Az 
egyetem elvégzése után a Sze-
gedi Biológiai Kutatóközpontban 
kezdett el dolgozni, később az 
Egyesült Államokban teljesedett 
ki a kutatómunkája, ahol munka-
társaival együtt áttörést hoztak 
a koronavírus elleni harcban. A 
világon elsőként engedélyezték 
az általuk kifejlesztett vakcinát, 
és ezzel a 2020-as év legnagyobb 
tudományos sikerét érték el.

– Szegednek mindenkor kitün-
tetett helye volt az életemben 

– írta Botka László polgármes-
ternek küldött levelében és ígé-
retet tett arra, hogy személyesen 
veszi át a város legrangosabb 
kitüntetését.

Szeged önkormányzata min-
den évben egyetlen díszpolgárt 
avat a város napján, május 21-én.

2021-ben Szeged Pro Urbe dí-
ját Röst Gergely matematikus és 
Knezevics Viktor, a BP ország-
igazgatója, szegedi irodavezetője 
veheti át.

A Szegedért Emlékérmet idén 
Grecsó Krisztián író, Kerek Attila, 
a szegedi önkormányzat polgár-
mesteri hivatala nyugalmazott 
rendezvény- és protokolltanács-
adója, valamint Török László, a 
Csongrád Megyei Kereskedelmi 
és Iparkamara alelnöke, a kézmű-
ipari tagozat elnöke kapja.

Szeged napja

KARIKÓ KATALIN, AZ ELSŐ ÉS LEGMODERNEBB 
KORONAVÍRUS-VAKCINA FELTALÁLÓJA 
SZEGED IDEI DÍSZPOLGÁRA
Karikó Katalint, az első és legmodernebb koronavírus-
vakcinát feltaláló biokémikust jelölte Szeged idei dísz-
polgárának Botka László polgármester. Az Amerikában 
élő professzor elfogadta a felkérést. Szeged város napján 
személyesen veszi majd át az elismerést.

SZEGEDI KISTÉRSÉGI HÍREK7. oldal • 2021. 03.



SZEGEDI KISTÉRSÉGI HÍREKSZEGEDI KISTÉRSÉGI HÍREK
ISSN 2061-4268 Felelős szerkesztô: Vass Imre

Kiadó: 
Szegedi Kistérség és Gazdaságfejlesztési
Tanácsadó és Szolgáltató Nonprofit Kft.

Cím: Szeged, Széchenyi tér 5.
Telefon: 62/551-600
E-mail: ujsag@kisterseg-szegedi.hu

– Nagyon nagy a baj! Ezt tapasz-
taltam már tavaly karácsonykor 
is, amikor a választókörzetemben 
élő rászorulóknak igyekeztem 
segíteni. A járvány mára még in-
kább megterhelte a családokat, 
különösen azokat, amelyeknél 
korábban is probléma volt a min-
dennapi megélhetés. A Szeged 
környéki kistelepüléseket járva 
beszélgettem a polgármesterek-
kel, az ott élő emberekkel, és szin-

te mindenki arról panaszkodott, 
hogy egyre nehezebben, egyik 
napról a másikra tud megélni. 
Ezért a lehetőségeimhez mérten 
igyekszem a járvány idején foko-
zottan támogatni a rászorulókat 

– mondta Szabó Sándor.
Szeged szocialista országgyű-

lési képviselője tavaly májusban 
védőfelszereléseket, júniusban 
élelmiszereket, szeptemberben 
tanszereket, decemberben pedig 

karácsonyi ajándékokat adomá-
nyozott. 

Az elmúlt eg y évben nég y 
nagyobb és több kisebb akció 
során már több mint négymillió 
forinttal támogatta a választó-
körzetében élő rászorulókat és 
szociális intézményeket. Február-
ban pedig a Szeged környéki kis-
településeket kezdte el látogatni 
kollégáival és az adományokkal.

– Minden hónapban kiválasztok 
egy-két települést, ahová tíz-ti-
zenöt családnak juttatok el tar-
tós élelmiszercsomagot. Emellett 
sikerült még számítógépeket is 
szereznem, ezeket hivatalokból 
selejtezték le, de használható 
állapotban vannak és kiválóan 

alkalmasak arra, hogy segítsék 
az online oktatást.  Településen-
ként három-négy gépet is viszünk 
ajándékba azoknak, akik igényt 
tartanak rá. 

Az akciót Deszken indította el, 
majd Kübekháza és Ferencszállás 
után márciusban Újszentivánon 
és Klárafalván folytatja.

– A címeket a helyi polgármes-
terektől kapom, hiszen ők tudják 
a legjobban, ki szorul segítségre 
a településen. Egy-egy csomag 
körülbelül ötezer forint értékű 
tartós élelmiszert rejt.

Eddig mindenütt nagy öröm-
mel fogadták az adományokat.

– Három gyermeket nevelünk 
egy alsó- és egy felsőtagozatos 

általános iskolást és egy kisóvo-
dást. A férjem alkalmilag kap 
csak munkát, én pedig főállású 
anya vagyok, havi 76 ezer forintot 
kapok a családi pótlékkal együtt. 
Most, hogy ismét bevezették az 
online oktatást, egyáltalán nem 
tudok munkát vállalni a gyerekek 
miatt – mondta érdeklődésünk-
re Petrikné Ábrahám Klaudia. A 
kübekházi családanya minden 
segítséget nagyon köszön, most 

bármilyen támogatás jól jön, mert 
a járvány miatt alig kap munkát 
a családfő. Március elején az élel-
miszercsomag mellett egy számí-
tógéppel is gyarapodott a család.

– Eddig nem volt gépünk, az 
én telefonommal interneteztek 
a gyerekek, a lányom pedig az 
iskolától kapott kölcsön egy idő-
re gépet az online oktatás miatt. 
Nagyon nagy segítség nekünk ez 
az új számítógép.

Jelenleg téli álmot alszanak a 
köztereken lévő szökőkutak, és a 
mostani tavaszias időjárás ellené-
re se várható, hogy áprilisnál előbb 
törjön fel belőlük újra a víz. Makrai 
László, a Szegedi Környezetgaz-
dálkodási Nonprofit Kft. ügyveze-
tő igazgatója elmondta: meg kell 
várni, amíg biztonságosan újra 
lehet indítani a szökőkutakat, ami 
annyit jelent, hogy amikor már 
kizárhatók a talaj menti fagyok, 
akkor beindítják ezeket.

Most azért várják megkettő-
zött figyelemmel a szegediek a 
szökőkutak újraindítását, mert a 
tavaly ősszel átadott új szökőkút 
víz- és fényjátékát csak néhány 
napig élvezhették a Móra park-
ban. Ráadásul Brahms, Vivaldi, 
Liszt, Strauss és Dvořák művek, 

valamint filmzenék szólnak a 
Móra Ferenc Múzeum előtti té-
ren, ahol számtalan tanösvény 
is várja az érdeklődőket. Tavaly 
november végéig üzemelt a szö-
kőkút, és addig csodájára jártak 
a helyiek. Különösen a sakktábla 
kialakítású alapzat nyűgözte le 
a szegedieket, és persze a belőle 
feltörő 110 vízsugár.

A régi szökőkutak is komoly 
látványosságai a városnak, így a 
Glattfelder téren lévő „szobros”, 
a Szent Györg y téren nemrég 
felújított, valamint a Széchenyi 
téren lévő csobogók is nagyon 
népszerűek. De ott van az egyik 
legújabb szökőkút is a Szent István 
téren, amely a néhány éve felújí-
tott terület egyik fő látványossá-
ga. E terek persze nem csupán a 

szökőkutak miatt népszerűek a 
városban. A környezetükben lévő 
fák, zöld felületek és virágok teszik 
igazán üdítővé ezeket a tereket. 
Makrai László azt is elmondta, 
hogy a virágok telepítése május-
ban kezdődik, és összesen 37 ezer 
egynyári palántát fognak elültetni. 
Idén a legnagyobb mennyiségben 
ültetett virágok: a kúpvirág (5760 

darab) és a zsálya (5580 darab). 
Újdonságok idén a virágágyak-
ban: a papagájvirág, az egyiptomi 
csillagcsokor, az ezüstös kakas-
sarkantyú, a mexikói napvirág, 
valamint a cseppecskevirág. A 
kandeláberekre és a Belvárosi 
hídra 1200 muskátlit ültetnek, 
valamint két virágoszlopot is el-
helyeznek.

Közélet

Mindennapok

RÁSZORULÓKON SEGÍT SZABÓ SÁNDOR: 
A KÉPVISELŐ EGY ÉV ALATT 
NÉGYMILLIÓ FORINTOT ADOMÁNYOZOTT

ÁPRILISBAN INDULHATNAK BE ÚJRA A SZEGEDI 
SZÖKŐKUTAK, MÁJUSBAN VIRÁGOSÍTJÁK A KÖZTEREKET

A koronavírus-járvány kitörése óta Szabó Sándor szegedi 
szocialista országgyűlési képviselő több mint négymillió fo-
rint értékű adománnyal segítette a körzetében élő rászoruló 
nagycsaládosokat és egyedül élő idős embereket. Év eleje 
óta a szegedi kistérség falvaiban élőket igyekszik támogatni: 
élelmiszercsomagot visz és számítógépeket adományoz.

Még bő egy hónapot kell várnunk arra, hogy újra gyönyör-
ködhessünk a szegedi szökőkutak vízjátékában. A Szegedi 
Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft. munkatársai ugyanis 
akkor indítják meg ezt a szolgáltatást, amikor már nem 
várhatók talaj menti fagyok a városban.

A gépjárműadó elvonása, vala-
mint az iparűzési adó 50 száza-
lékkal való csökkentése komoly 
érvágás Dóc számára is – fogal-
maz Turda Gábor polgármester. 
Bár ezeknek az összegeknek egy 
részét kompenzáció formájában 
visszakapják a kormánytól, de 
ennek mértékét előre nehéz 
megjósolni. Komoly plusz terhet 

jelent ugyanakkor a koronaví-
rus-járvány elleni védekezés, de 
természetesen ezen nem fognak 
spórolni, hiszen mindent meg-
tesznek a teleülés lakosainak 
egészsége érdekében. A közterü-
letek fertőtlenítése ezért továbbra 
is fontos feladat, és a védőoltások 
beadásának megszervezése is 
nagy erőfeszítéseket igényel majd.

Szerencsére a település házior-
vosával, Dr. Sipos Cintiával igen jó 
a kapcsolatunk, és igyekszünk 
minden segítséget megadni neki 
ahhoz, hogy eredményesen lássa el 
a feladatát – mondja a polgármes-
ter. Olyan idős emberek esetében 
például, akik nem rendelkeznek 
internet hozzáféréssel, segítünk az 
oltásra regisztrálni. Célunk, hogy 

minél rövidebb idő alatt, minél 
több helyi lakos kapja meg a vé-
dőoltást – teszi hozzá Turda Gábor.

A település fejlesztése termé-
szetesen ezekben a nehéz időkben 
sem állhat le, így főként pályázati 
forrásokból tovább folytatódnak 

a beruházások. A legfontosabb a 
csapadékvíz elvezető rendszer 
teljes kiépítése, melyre központi 
támogatást kaptak. A Magyar 
Falu Program pénzügyi forrá-
saira is számíthatnak a jövőben. 
Ennek segítségével újulhat meg a 

temető ravatalozója, és indulhat 
meg a játszótérfejlesztés. Ezek a 
beruházások reményeik szerint 
nyárra megvalósulhatnak, így a 
nagy kihívások ellenére az idén 
is biztosan lesz minek örülniük 
a dóciaknak.

Kitekintő

A BIZONYTALAN JÖVŐ ELLENÉRE 
OPTIMISTÁK A DÓCIAK
Mint azt az utóbbi években megszokhattuk, Dóc község költségvetése ebben az évben 
is a takarékosság jegyében készült. Most azonban a korábbi éveknél is kiszámíthatat-
lanabb a helyzet, ugyanis a járvány miatti kiadások és a kormányzati kompenzáció 
mértéke sok bizonytalansági tényezőt hordoz magában.
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